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ПРОФСПІЛКОВИЙ ЛІДЕР  У ТРУДОВОМУ КОЛЕКТИВІ

У ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК УКРАЇНИ

Генеральному прокурору
України  МЕДВЕДЬКУ О.І.

Голові Верховного Суду
України ОНОПЕНКУ В.В.

Голові Вищої Ради юстиції
України ІЗОВІТОВІЙ Л.П.

ВІДКРИТИЙ ЛИСТ
Федерація профспілок

України в черговий раз доводить
до Вашого відома факти відвер-
того ігнорування Конституції
України та порушення законів
України у зв’язку з відсутністю
будь-якого реагування на наші
попередні звернення.

Порушення конституційних
прав понад 9 мільйонів працівни-
ків, які об’єднані ФПУ, за остан-
ній рік набули системного харак-
теру та спрямовувались як на
людину праці, так і на її участь у
профспілках через низку рей-
дерських нападів. Слід зазначи-
ти, що забезпечення нашими
спілчанами своєю наполегливою
працею постійних відрахувань
до бюджетів усіх рівнів в умовах
глобальної фінансово-економіч-
ної кризи є визначальним бюд-
жетоутворюючим джерелом і
необхідним фактором для існу-
вання держави та фінансування
всіх державницьких інституцій.
Проте саме ці категорії громадян

України виявились найбільш
вразливими та незахищеними.

За останній рік членські орга-
нізації ФПУ зазнали протиправ-
них зазіхань та рейдерських
нападів з використанням важе-
лів судового впливу, серед них:
18 обласних профорганізацій м.
Дніпропетровськ (суддя
Овчаренко Н.Г.),11 — м.
Кіровоград (судді Куковенков
С.В., Мельник В.В.), 3 — м.
Житомир (суддя Грибан І.О.), 6
— м. Хмельницький (суддя
Лисяк Г.І.), м. Харків (суддя
Прохоров С.А.), м. Чернігів
(суддя Рахманкулова І.П.) та м.
Київ (суддя Трубнікова А.В.)
тощо.

Черговим об’єктом протип-
равних дій проти ФПУ та її член-
ських організацій 17 липня ц.р.
стала Миколаївська обласна
рада профспілок, низка облас-
них галузевих профспілкових
організацій. Заводський район-
ний суд міста Миколаїв прийняв
до розгляду 12 (дванадцять)
позовних заяв, зухвало пору-
шивши норми національного
законодавства, Конвенції МОП
№ 87 про свободу асоціації та
захист права на організацію,
ратифікованої Україною, згідно з
якими внутрішня статутна діяль-
ність профспілок взагалі не може
бути предметом розгляду в
судах.

Суддею Павловою Ж.П.
порушено чинні норми проце-
суального права та публічно
проігноровано норми та при-
нципи судочинства, закладені
в Конституції України, а саме:
щодо порядку виклику та пові-
домлення сторін про судовий
розгляд (його здійснено через
оголошення в місцевій газеті);
слухання всіх 12 справ, сторо-
нами яких є 36 суб’єктів права,
було призначено на один час,
в кабінеті судді (а не в судово-
му залі засідань!); тексти
позовних заяв та зустрічних
позовів ідентичні; абсолютно
проігноровано суддею регла-
мент проведення судового
засідання (фактично його не
було) та порядок вчинення
процесуальних дій, що з огля-
ду вимог судочинства є непри-
пустимим.

Отже, такими неправомірни-
ми діями суддя Павлова Ж.П.
бере участь у реалізації рейдер-
ських схем, спрямованих на лік-
відацію профспілкових організа-
цій обласного рівня в місті
Миколаїв, заміну керівництва
всіх рівнів, вилучення майна ФПУ
та її членських організацій.

Федерація профспілок
України обурена антинародними
та незаконними рішеннями вка-
заних суддів, що ухвалюються
іменем України.

Ця інформація доведена до
відома Міжнародної організації
праці та Міжнародної конфеде-
рації профспілок.

Свідоме ігнорування та поту-
рання вищими державницькими
інституціями, в тому числі
Вищою Радою юстиції України,
багаточисельних звернень ФПУ
про припинення рейдерських
нападів призвели до того, що
судові позови до Федерації
профспілок України стали масо-
вим та системним явищем (за
2009 рік на користь ФПУ при-
йнято 86 судових рішень,
пов’язаних з рейдерськими
нападами). І тільки одна судова
інстанція — апеляційний суд
Кіровоградської області під
головуванням Кривохижі В.І. —
ухвалою від 15 січня 2009 року
підтвердила законність та пова-
гу до існуючих норм національ-
ного та міжнародного законо-
давства.

Зухвалі дії рейдерів, які опи-
раються на протиправні рішення
судів, є насамперед результатом
потурання та неналежного реа-
гування на очевидні факти пору-
шень чинного законодавства
України з боку очолюваних Вами
органів та прямою загрозою для
національної безпеки й основ
конституційного ладу України.

Федерація профспілок
України наполягає на притяг-

ненні до відповідальності суд-
дів, які прийняли до розгляду та
постановили рішення по непід-
судних справах. Вважаємо за
необхідне терміново визначити
єдину правову позицію щодо
непідсудності вказаної катего-
рії спорів з обов’язковим опе-
ративним доведенням її до всіх
судів України з метою недопу-
щення ухвалення непрофесій-
них та відверто корупційних
рішень судів.

Голова Федерації профспі-
лок України В.Г. ХАРА

24.07.09
P.S. Після нової хвилі рей-

дерських атак на регіональні
профспілкові об’єднання
Федерація профспілок України
звернулася до Міжнародної
конфедерації профспілок та
Європейської конфедерації
профспілок (лист №08/01-
21/1469 від 17.07.09) з прохан-
ням оперативно задіяти всі
можливі засоби впливу для
захисту профспілкових прав в
Україні.

У відповідь на звернення
ФПУ про надання підтримки
Міжнародна конфедерація праці
спільно з Європейською конфе-
дерації профспілок направили
відповідні листи на адресу
Президента України, Прем’єр-
міністра України та Голови
Верховної Ради України.

Забезпечити дотримання законних прав профспілок та їхніх об’єднань

На перше запитання
кореспондента газети
«Яким має бути сучасний
профспілковий лідер?»
Світлана Вальтер, дитячий
лікар-педіатр із
Спеціалізованої медико-
санітарної частини №1,
що в Енергодарі — місті-
супутнику Запорізької
атомної мегаелектростан-
ції — найбільшої у Європі
та країні, відповіла, що
такий профспілковий пра-
цівник має «добиватися
справедливості, боротися
за правду і ніколи не бути
байдужим до проблем
людей, які завжди з тобою
поруч». Світлана
Олександрівна —  незвіль-
нений голова первинної
профспілкової організації
цього багатофункціональ-
ного медичного закладу,
якому віддала майже 30
років (буде — в 2010-му),
що налічує більш як 970
працівників — майже всі
члени профспілки.

— Звичайно, в ідеалі у
профкерівника — від ЦК
до первинки — має бути
максимум суто людських
позитивних якостей —
чесність, відкритість,
уміння взяти на себе від-
повідальність говорити
людям правду у вічі, без
образи й угодливості, —
веде далі вона розмову в
її невеличкому кабінеті
під час короткої робочої
перерви. — Коли людина
нездужає,  не кажучи вже
про її дитину, вона без
вагань квапиться до ліка-

ря, а якщо в неї негараз-
ди на роботі або якась
інша життєва скрута,
вона звертається до
профспілки за підтрим-
кою, порадою чи просто
душевною розрадою. За
нинішніх нелегких еконо-
мічних умов роль проф-
спілки особливо актуаль-
на, високоморальна у
захисті від несправедли-
вості як окремо взятого
працівника, так і трудо-
вого колективу загалом.

— Відомо, що вам
уже доводилося вияв-
ляти свої бійцівські
якості, без чого немож-
ливо стати справжнім
профспілковим ліде-
ром, обстоюючи інтер-
еси і права своїх колег-
медиків.

— Це сталося  за
досить серйозних обста-
вин 1996 року. Впродовж
шести місяців нам не
виплачували заробітну
плату. Ми, лікарі дитячої
поліклініки, звісно, пере-
живали це дещо гострі-
ше. Бо, переймаючись
щоденно здоров’ям дітей
міста, ми нічим не могли
зарадити власній дочці чи
синові, які теж хотіли і
їсти, і вдягнутися, і навча-
тися. Довго вмовляти
наших працівників на
радикальний захід мені
не довелося… Невдовзі
на акцію протесту, двомі-
сячний страйк, пристав
весь персонал медсан-
частини. Наші колективні
дії були у рамках право-

вих норм, юридично обґ-
рунтовані. Тодішній про-
фком майже відмежував-
ся від нас і, тримаючись
більше адміністрації,
тільки спромігся раз по
раз нагадувати, щоб ми
потерпіли… Але наш тер-
пець урвався — та й годі.
Ми наповажилися боро-
тися до останнього, в
місті навіть пішли чутки,
що медсанчастина зачи-
нилася на замок. Проте
ми не переривали лікар-
няну допомогу енерго-
дарцям, обмеживши,

правда, власні функції з
оформлення лікарняних
листків. Одностайну під-
тримку висловив нам
тодішній профком
Запорізької АЕС, у складі
якого перебувала про-
форганізація медсанчас-
тини, в якої були і є
основним контингентом
медобслуговування пра-
цівників цієї атомної. У
режимі «швидкої допомо-
ги» з цього приводу «діс-
тавав» у той період відом-
чі й центральні владні
структури ЦК

Атомпрофспілки. За ці
шістдесят днів демон-
страції колективного
єднання ми втратили у
зарплаті, але стали на це
свідомо, разом відчули
себе реальною силою,
здатною відстояти свої
робочу честь і гідність.
Згодом тодішньому про-
фкому було висловлено
колективну недовіру і
виражено спільну думку
спілчан: доручити мені
посаду голови профкому.

(Закінчення 
на 2-й стор.)

СПРАВЕДЛИВІСТЬ – ЇЇ РЕМЕСЛОСПРАВЕДЛИВІСТЬ – ЇЇ РЕМЕСЛО Дорогі наші 
атомники!

Прийміть найщиріші
вітання з нагоди 5-
річчя введення в дію
другого енергоблока
відокремленого під-
розділу ДП НАЕК
« Е н е р г о а т о м »
«Хмельницька АЕС»!

Попри всі труднощі
на шляху будівництва
власного вітчизняного
реактора, працівники
різного профілю вия-
вили зразки надійної та
якісної роботи, само-
відданість і патріо-
тизм. Пуск енергобло-
ка – яскраве свідчення
таланту, високої куль-
тури і безпеки праці
атомників.

Бажаю вам і надалі
примножувати кращі
традиції трудівників
ядерно-енергетично-
го комплексу у розбу-
дові Хмельницької
АЕС та зміцненні еко-
номічного потенціалу
країни.

Щастя, міцного здо-
ров’я, невичерпних
життєвих сил та енер-
гії, оптимізму й удач та
нових звершень у
роботі і належного
добробуту кожній
вашій родині.

З повагою

Голова Професійної
спілки працівників

атомної енергетики та
промисловості України

Валерій МАТОВ

CЕРДЕЧНІ ВІТАННЯ
ПРАЦІВНИКАМ ХАЕС
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ПРОФСПІЛКОВИЙ ЛІДЕР  У ТРУДОВОМУ КОЛЕКТИВІ

(Початок на 1-й стор.)
— Це майже 13 років

ви на «народному»
посту, як називають
нині профспілкове
лідерство. Сім’я, робо-
та і ще таке тривале й
нелегке громадське
навантаження — як
цьому всьому дати
лад?

— Для профспілки
характерна колегіаль-
ність у її діях і рішеннях.
Це базовий принцип
такого добровільного
об’єднання людей за
фаховими та іншими кри-
теріями. У нашій первинці
28 профспілкових груп —
згуртованих спілчан-
однодумців і найперших
помічників, які дбають
про інтереси колективу, є
каталізатором конструк-
тивних соціально-трудо-
вих відносин між керівни-
ками і працівниками,
ефективного пошуку і
досягнення розумного
компромісу. 

Ніколи не відмовля-
ються від моїх профспіл-
кових доручень, завжди
знаходять час, щоб
поспілкуватися з людьми
профгрупорги, медичні
сестри — Оксана
Шкиндер з дитячої полік-
лініки, Олена Кравцова
— пологового відділен-
ня, лікарі з дорослої
поліклініки Валентина
Дятлова й Оксана
Іванова.

Знаєте, медик і проф-
спілковець в одній особі
це, напевне, найкраще
поєднання людських
якостей, насамперед,
такої, як творити добро
людям, любити їх. Що
притаманне профгрупор-
гам усіх підрозділів мед-
санчастини. Більшості із
цих профватажків колеги
довіряють такий відпові-
дальний громадський
пост удруге, утретє,
чимало вже є таких, хто
4—6 років поспіль, не зва-
жаючи на особистий час і
зайнятість, сповна відда-
ються профроботі —
захисту інтересів та прав
трудового колективу.

— У досягненні цих
профспілкових пріори-
тетів діяльності особ-
ливо важливі взаємо-
розуміння з адмініст-
рацією, партнерська
співпраця, надто за
нинішньої економічної
розбалансованості?

— На таке обопільне
співробітництво по-
доброму налаштовує
безпосередньо наш
медичний колектив —
дуже працьовитий, друж-
ний, висококваліфікова-
ний і стабільний, що є
заслугою і адміністрації і
профспілки.

Жоден наш працівник
без погодження з про-
фкомом не може бути
звільнений з роботи, яку і
за власним бажанням
медперсонал залишає
дуже рідко. Чесно кажу-
чи, були у колективі такі
три особи, що брали
хабарі. Поголос про цей
сором пішов по цілому
містечку, і здирники в
білих костюмах поспіхом
виїхали з Енергодара.

Наш державний
медичний заклад, очолю-
ваний досвідченим голов-
ним лікарем Людмилою
Кульпіною, здобув вищу
акредитацію. Тут кожен
лікар має категорію.
Початківці через кілька
років також її отримують.
Підтвердження, через

певний період, категорії
— обов’язкове, згідно з
Положенням Мінохорони
здоров’я України про
вдосконалення кваліфіка-
ції лікарів. Таким спеціа-
лістам пенсійного віку
офіційно дозволено цього
не робити, зважаючи на
велику практику, але все
одно вони добровільно
проходять цю «переатес-
тацію». Професіоналізм
кожного — це не лише
престиж працівників і
самої медсанчастини, а й
вагомий важіль підвищен-
ня ефективності їхньої
діяльності. А звідси —
соціальна впевненість у
роботі і реалізація двосто-
ронніх колективно-дого-
вірних зобов’язань.

Сьогодні, щоправда,
на державні кошти в соці-
альному плані не розже-
нешся, але дуже у приго-
ді стало те, що порівняно
недавно бюджетним

організаціям було дозво-
лено перераховувати
профспілці не менше
0,3% коштів від фонду
оплати праці на прове-
дення культурно-масо-
вої, фізкультурної та
оздоровчої роботи. З
огляду на це ми закупо-
вуємо для працівників
сімейні путівки для відпо-
чинку в одному з кемпін-
гів на Азовському узбе-
режжі. Там, щоправда,
немає сучасних ком-
фортних умов, але є
море, і це теж багато
важить. Через фонд соц-
страхування ми отримує-
мо щорічно щонайбільше
5—6 путівок, тоді як на
диспансерному обліку в
поліклініці перебуває
понад 200 працівників.
Чимало людей самотуж-
ки організовує свій від-
пускний сезон або їде на
базу відпочинку, що
фінансується адміністра-
цією медзакладу.

Взагалі, оплата,
умови та охорона праці,
оздоровлення працівни-
ків й інші соціальні питан-
ня ми регулюємо у нашо-
му колективному догово-
рі. Медсанчастина —
бюджетний заклад, тому
на підвищенні зарплати
ми особливо не наголо-
шуємо у цьому правово-
му акті, яким є колдого-
вір. Але окремим пунктом
сюди включили: безплат-
не протезування зубів
для наших співробітників,
їх преміювання за підсум-
ками року, зазначимо ще
раз оздоровлення за
можливості економії кош-
тів. Допомога на ритуаль-

ні послуги, на випадок
тяжкого сімейного мате-
ріального стану, серйоз-
ної хвороби й інші
надзвичайні обставини є
також у цьому документі
соціально-трудових від-
носин.

В оздоровленні дітей
нам традиційно допома-
гає ЦК Атомпрофспілки
путівками до дитячих
оздоровниць «Ласпі» та
«Кристал» у Криму. Ми як
суб’єкт Енергодарської
об’єднаної організації
профспілки постійно від-
чуваємо турботу про від-
починок наших дітей від
адміністрації та профкому
заводу нестандартного
обладнання і трубопрово-
дів ВП «Атоменергомаш»,
первинка якого також
перебуває у складі
об’єднанної профоргані-
зації. За їхні добродійні
кошти закуповуємо дитячі
путівки, відправляємо

нашу малечу 7—8 років,
яка не може обходитися в
цей період без батьків
далеко, до пришкільних
таборів міста.

Зі свого боку проф-
спілкові колективи
Енергодарської об’єд-
наної організації, зі спіль-
ного «казана», виділяють
невеличку кількість путі-
вок фінансово слабким
первинним профоргані-
заціям, наприклад, міс-
цевій санепідемстанції,
працівникам ДП «Ліки
України» «Аптека №5».
Така профспілкова солі-
дарність, хай і в малому, з
погляду матеріального, є
найкращою мотивацією
профчленства, робить
нашу організацію сильні-
шою, привабливішою й у
рамках Атомпрофспілки
загалом. Принагідно
нагадаю і такий момент,
коли декілька років тому
медсанчастини, після
річного перебування під
егідою ДП НАЕК
«Енергоатом», підпоряд-
ковувалися Мінохорони
здоров’я, постало й
питання про можливий
перехід нашої профорга-
нізації, а такі настрої
«бродили» також в інших
«атомних» медсанчасти-
нах, до складу обласної
профспілкової організа-
ції. Одразу ж тоді гуртом
ми на оперативно скли-
каній профспілковій кон-
ференції зважили, де нам
разом краще бути.  Усі
аргументи були на
користь Атомпрофспілки,
де безплатна правова
допомога, що безпосе-
редньо організована в

Енергодарі в особі юрис-
та Олександри Кравчук,
медичне страхування
спілчан від нещасних
випадків також прово-
диться за рахунок проф-
спілки, організація регу-
лярного якісного навчан-
ня профактиву, надання
періодичної різноманіт-
ної допомоги і, як прави-
ло, на виниклі термінові
потреби також немає від-
мов… Усе це наша рідна
Атомпрофспілка, найго-
ловнішою турботою якої в
усьому її ієрархічному
вимірі була і залишається
продуктивна, безпечна і
достатньо та своєчасно
оплачувана праця її спіл-
чан. В арсеналі організа-
ції і такий важливий і
багатий досвід соціаль-
них завоювань, про який,
зокрема, йшла мова на
початку бесіди.

ШТРИХИ ДО ПОРТРЕТА
Голова Енергодар-

ської об’єднаної орга-
нізації Атомпрофспілки
Віктор ПОЛІХРАНОВ:

— Світлана Олексан-
дрівна — авторитетний
«народний слуга», умілий
організатор спілчан. Її
професійний і профспіл-
ковий досвід цінують
багато людей, і не тільки
члени профспілки. Це
вона чимало років тому
запропонувала, щоб при
розподілі в профорганіза-
ції путівок допомагати
«бідним» первинкам, які у
відсотковому відношенні
«не витягують», за спла-
тою членських внесків,
менше четвертини путів-
ки. І перша від профкому
медсанчастини «зроби-
ла» путівку для спілчан
«Аптеки №5». До неї
завжди прислухаються, їй
довіряють, вона не байду-
жа до чужої долі, відкрита
й справедлива у відноси-
нах з керівництвом мед-
санчастини й інших під-
приємств та організацій
об’єднаної профспілки як
заступник її голови. Вона
з 1997 року є членом ЦК,
очолює гендерну комісію
Атомпрофспілки.

Кадровий лікар-
педіатр першої катего-
рії Наталія ГРИЗОВА: 

– Чи відчувається
робота нашої профорга-
нізації? Я б спершу на це
відповіла так, якщо пра-
цює голова цієї організа-
ції, то відповідно активні і
її члени, помітніша й дійо-
віша вся профспілкова
діяльність. А Світлана
Олександрівна — праце-
любка, рішуча і людино-
любна. Її поважають пра-
цівники  всієї медсанчас-
тини. Коли в мене
серйозно захворіла
дочка, профком одразу
дав путівку до санаторію
«Трускавець», що дуже
зарадило моїй дитині у
лікуванні. У таких випад-
ках вона й матеріальну
допомогу надає. Вона все
це дуже близько бере до
серця, бо сама зі своїм
ч о л о в і к о м - л і к а р е м
Сергієм, а він акушер-
гінеколог, виростили,
вивчили, на недолугі
лікарські ставки, трьох
дітей — Романа, який
працює у службі контро-
лю металу Запорізької
АЕС, Дашу — інженера-
еколога в м. Запоріжжя,
та Олену — третьокурс-
ницю Харківської академії
міського господарства.

Розмовляв 
і фотографував

Микола ВАРЧИН

СПРАВЕДЛИВІСТЬ – ЇЇ РЕМЕСЛО
ЩИРІ ВІТАННЯ ПРАЦІВНИКАМ ВП ХАЕС

АТОМНО-ЕНЕРГЕТИЧНІ НОВИНИ

Шановні друзі, колеги!
Сердечно вітаю колектив Хмельницької АЕС зі зна-

менною датою — п’ятиріччям від дня пуску другого
енергоблока!

Хмельницький-2 було підключено до Об’єднаної
енергосистеми України 8 серпня 2004 року об 11 год.
55 хв. Саме завдяки вашій праці, зусиллям, завдяки
вашому професіоналізму поставлено крапку у тривалій
історії спорудження, що розтяглась більш ніж на двад-
цять років. Україна вкотре довела свої високі техноло-
гічні й інтелектуальні можливості, власними силами і
коштами збудувавши один з найсучасніших у світі
енергетичних об’єктів.

Чимало зроблено за цей час, проте розвиток атом-
ної енергетики в Україні відкриває нові неосяжні пер-
спективи для професійної самореалізації. Сьогодні
перед нами стоїть нове відповідальне завдання:  добу-
дувати ще два «мільйонники» — Хмельницький-3 та
Хмельницький-4. Впевнений, що разом ми подолаємо
всі перешкоди і досягнемо поставленої мети.

Тож цього святкового дня прийміть найтепліші
побажання міцного здоров’я, щастя, благополуччя,
натхнення та успіхів у вашій нелегкій праці! Добра, зла-
годи і благополуччя вам і вашим родинам!

З повагою президент ДП НАЕК «Енергоатом» 
Юрій НЕДАШКОВСЬКИЙ

� Українські АЕС виконали планове завдання з
виробництва електроенергії та зменшили кількість
порушень. За оперативними даними, у січні-липні 2009-го
українські АЕС виробили 47,647 млрд. кВт/год, що
становить 101,8%.  При цьому з початку року значно
зменшилася кількість порушень у роботі АЕС. За 7 місяців
ц.р. сталося  7 порушень, це на 11 порушень менше, ніж за
аналогічний період 2008 року.

У липні атомні електростанції НАЕК «Енергоатом»
виробили 6,5499 млрд. кВт/год електроенергії, що
становить 102,5% від запланованого. 

Частка АЕС у виробництві електроенергії в Україні
становить 48,4%.

У липні коефіцієнт використання встановленої потужності
АЕС становив 63,5%. У січні-липні КВВП становив 67,5%. 

З початку року аварій та інцидентів, які класифікуються
за Міжнародною шкалою ядерних подій (INES) не було.
� Січень-червень 2009 року Національна атомна

енергогенеруюча компанія «Енергоатом» закінчила із
чистим прибутком 30,446 млн. гривень, повідомила
прес-служба «Енергоатома».

Порівняно з аналогічним періодом 2008 року чистий
прибуток компанії скоротився на 80,5%, або на 125,483 млн.
гривень.

У першому півріччі «Енергоатом» збільшив чистий дохід
порівняно з аналогічним періодом 2008 року на 12,3%, або
на 587,588 млн. гривень до 5 366,788 млн. гривень.

Як повідомлялося, 2008 рік ДП НАЕК «Енергоатом»
закінчив із чистим прибутком 128,86 млн. гривень,
збільшивши чистий дохід порівняно з 2007-м на 25,9%, або
на 2 577,87 млн. гривень до 12 541,55 млн. гривень.
� Державний комітет ядерного регулювання й

державна установа «Науковий центр радіаційної
медицини Академії медичних наук» (Київ) домовилися
про співробітництво в сфері радіаційної безпеки й
захисту.

Відповідний меморандум сторони підписали на початку
липня.

«Держатомрегулювання й Центр радіаційної медицини
поставили за мету направити спільні зусилля на ефективне
використання кадрового й ресурсного потенціалу вітчизняної
науки для вирішення актуальних завдань у сфері радіаційної
безпеки й захисту», — сказано в повідомленні комітету.

Метою співробітництва також є спільна участь у
розробці стратегії й пріоритетних напрямів наукових
досліджень із питань радіаційного захисту персоналу й
населення, а також участь у реалізації єдиної державної
системи контролю й обліку індивідуальних доз опромінення.

Очікується, що співробітництво Держкомітету й
Наукового центру буде сприяти вдосконаленню
нормативної бази з питань радіаційного захисту.

Як повідомлялося, у червні Верховна Рада вповноважила
Держкомітет ядерного регулювання ухвалювати рішення щодо
можливості продовження проектних строків експлуатації
ядерних установок, що мають загальнодержавне значення, а
також об'єктів з поводження з радіоактивними відходами.

Комітет — центральний орган виконавчої влади зі
спеціальним статусом, здійснює функції формування,
забезпечення реалізації державної політики в сфері

� В конце июля 2009 года Наблюдательный совет
АСК «Энергополис» назначил членом наблюдательно-
го совета Алексея Лыча, заместителя Председателя
Атомпрофсоюза — председателя профсоюзного коми-
тета ГП НАЭК «Энергоатом».

Наблюдательный совет страховой компании
«Энергополис» также назначил исполняющим обязанности
председателя правления Виктора Проценко, освободив от
занимаемой должности Виктора Миколайчука, который
занимал эту должность с 2001 года. Освобождена от обя-
занностей члена правления Таисия Тимонина, занимавшая
эту должность с декабря 2007 года.

Виктор Проценко до вступления в должность работал
заместителем председателя правления.

Справка: ОАО СК «Энергополис» специализируется на
рисковом страховании.

Основным акционером — страховщиком является
Профсоюз работников атомной энергетики и промышлен-
ности Украины.

АЕС

Планове
завдання
на січень-

липень,
млн. кВт/год.

Виробництво
у січні-липні,
млн. кВт/год.

Виконання
планового

завдання, %

ЗАЕС 22464,0 23046,4 102,6

РАЕС 7902,0 9996,3 101,2

ЮУАЕС 9612,1 9700,5 100,9

ХАЕС 6807,0 6904,2 101,4

НАЕК 46785,1 47647,4 101,8

ВАТ АСК “ЕНЕРГОПОЛІС”: КАДРОВІ ЗМІНИ

Аварійно-рятувальним загоном спеціального при-
значення державного управління МНС України в
Запорізькій області днями проведено навчання на
заводі спеціальних конструкцій ВП «Атоменергомаш»
(м. Енергодар), з навчальною увідною: «Ліквідація
аварії на ділянці упаковки і лакофарбових покриттів
заводу спеціальних конструкцій».

На знімку: в одному із цехів ЗСК.
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ІЗ ЗАСІДАННЯ КОЛЕГІЇ МНС УКРАЇНИ

Вердикт Колегії Державно-
го департаменту–Адміністрації
зони відчуження і зони без-
умовного (обов’язкового) від-
селення, що відбулася недавно
у Чорнобилі, — був однознач-
ним: визнати роботу підпри-
ємств МНС України у першому
півріччі 2009 року «задовіль-
ною». Навіть сторонній не зви-
нуватить згадану вище Колегію
в упередженій оцінці результа-
тів роботи підприємств зони
відчуження за січень—червень
цього року. Заплановані захо-
ди щодо подолання наслідків
аварії в зоні відчуження, зазна-
чалося на Колегії, профінансо-
вані з державного бюджету в
першому півріччі фактично на
100%. Проте повний обсяг цих
коштів надійшов за призначен-
ням лише наприкінці червня.
Цей фактор, а також загальна
недостатність запланованого
фінансування, негативно позна-
чилися на діяльності виробни-
чо-господарського комплексу
зони відчуження, що й спричи-
нило недовиконання повного
обсягу робіт за окремими на-
прямами діяльності. Крім цьо-
го, виникла заборгованість
підприємств у розрахунках за
енергоносії, паливно-мастиль-
ні матеріали...

Довідково: підприємствами
МНС України за зазначений
вище період виконувалися робо-
ти відповідно до «Плану Ком-
плексної програми заходів що-
до подолання наслідків Чорно-
бильської катастрофи у Зоні
відчуження і зоні безумовного
(обов’язкового) відселення на
2009 рік» і були передусім спря-
мовані на: виконання бар’єрних
функцій Зони відчуження, зокре-
ма стосовно мінімізації виносу
радіонуклідів за її межі водним,
повітряним та технологічним
шляхами; поводження з радіоак-
тивними відходами (збирання,
перевезення, дезактивація, збе-
рігання та захоронення); мо-
ніторинг радіаційного стану
навколишнього середовища та
забезпечення радіаційної без-
пеки; виконання спеціалізованих
лісогосподарських та водоохо-
ронних заходів; підтримання
належного стану інфраструктури
Зони відчуження.

Але підприємства зони від-
чуження, відзначалося на засі-
данні, незважаючи на згадані
негативні чинники, зі своїми
основними завданнями все ж
впоралися.

Щодо соціальних моментів.
Поки що не вирішене таке нагаль-
не питання, як збільшення оплати

лікувально-профілактичного хар-
чування  (зокрема, в їдальнях
м. Чорнобиля). Проте, завдяки
зусиллям керівництва міністерст-
ва, державного департаменту та
Чорнобильської об’єднаної орга-
нізації Атомпрофспілки, вдалося
домогтися виділення з держбюд-
жету додаткових коштів. Без-
перечно, вони не встигли суттєво
і вчасно покращити ситуацію,
оскільки знову ж таки надійшли
запізно. Але саме тепер це додат-
кове фінансування, завдяки кон-
структивній партнерській спів-
праці, дає можливість згаданим
підприємствам певною мірою
вирішувати не тільки виробничо-
господарські проблеми, а й со-
ціально-економічні, та планувати
роботу на друге півріччя. З пози-
тивних моментів діяльності під-
приємств зони відчуження можна
назвати й належну увагу до еко-
номного використання енерго-
ресурсів. Завдяки цьому позначи-
лася навіть певна тенденція до
зниження обсягів споживання
електроенергії, газу та води.

Не залишилися поза увагою
Колегії й проблеми, що торкають-
ся об’єктів «Вектор» та «Укриття».
Зрозуміло, що їх вирішення
потребує більш тривалого часу,
ніж решта проблем.

Ярина МАШАГІРОВА

Партнерська співпраця триває МІНІМАЛЬНА ПЕНСІЯ ЗБІЛЬШИЛАСЯ
З метою здійснення заходів щодо

соціального захисту громадян та під-
тримання їхньої купівельної спро-
можності з урахуванням зростання
цін Кабінетом Міністрів 11 березня
2009 року прийнято постанову №198
«Деякі питання соціального захисту
окремих категорій громадян».

Відповідно до неї з 1 липня ц.р.
збільшився розмір підвищення до пенсії,
щомісячного довічного грошового утри-
мання державної соціальної допомоги
інвалідам з дитинства та дітям-інвалі-
дам, особам, які не мають права на пен-
сію, та інвалідам з 7,5 грн. до 14,2 грн.

Як повідомив директор департамен-
ту пенсійного забезпечення Міністерства
праці та соціальної політики Микола
Шамбір, до кінця 2009 року розмір підви-
щення збільшиться до 28,4 гривні.

Підвищення здійснюється незалеж-
но від дати призначення (перерахунку)
пенсії або щомісячного довічного гро-
шового утримання чи державної соці-
альної допомоги непрацюючим осо-
бам, а особам, які одержують пенсію
(державну соціальну допомогу) на дітей
та (або) недієздатних осіб, — незалеж-
но від того, який дохід отримують.

Таким чином, розмір мінімальної пен-
сійної виплати для непрацюючих пенсіо-
нерів з 551,5 грн. збільшиться до 558,2
грн. — з липня та до 572,4 грн. — з жовтня
2009 року.

«УРЯДОВИЙ ЦЕНТР
СПРАВЕДЛИВОСТІ»

При Мінпраці та соцполітики
Прем’єр-міністр України Юлія Тимо-

шенко разом з міністром праці та
соціальної політики Людмилою
Денісовою наприкінці липня відкри-
ли соціальний контактний центр.

Керівник уряду сказала: «Усвідом-
люю, що відкриваючи такий центр
справедливості, я замикаю відпові-
дальність за вирішення питань людей
персонально на собі. Але я ніколи
не боялася відповідальності. Необхід-
ність створення прямого спілкування
Прем’єр-міністра, уряду виникла тому,
що мене «дістала» місцева бюрократія.
По суті справи, це Урядовий центр
справедливості».

Як працюватиме центр? Оператори
прийматимуть інформацію з усіх жит-
тєвих питань від громадян та переда-
ватимуть її у профільні міністерства на
вирішення їхніх прохань. Кожна справа,
яку порушили люди, буде доведена до
логічного завершення. Типові питання
будуть узагальнюватися, і на їх основі
розроблятимуться зміни до законо-
давства.

Потужності центру будуть згодом
збільшені, що дозволить приймати щора-
зу більше дзвінків. Центр працюватиме
з понеділка по суботу з 8.00 до 21.00.
Дзвінки до центру безкоштовні.
Телефонний номер Соціального кон-
тактного центру 8 800 507 30 90.

Під час відкриття центру відбуло-
ся перше телефонне спілкування з
Прем’єр-міністром. Чоловік, який до-
дзвонився першим, упізнавши голос
Ю. Тимошенко, щиро подякував їй
за вчинене доручення щодо його про-
хання.

СОЦІАЛЬНІ НОВИНИ

ПРОФСПІЛКОВИЙ ПОЛЬСЬКИЙ ФЕНОМЕН

У світі є два особливо відомі поляки:
Павло II (Кароль Войтила) та Лех (Лешек
Міхал) Валенса. Цьому упертому електри-
кові, що походить з невеличкого села непо-
далік Варшави, сільський ксьондз сказав у
юності: виросте з тебе або хтось великий,
або потрапиш до в’язниці. Лех Валенса від-
сидів у в’язниці за велику справу — як
керівник професійної спілки «Солідарність»
у боротьбі з комуністичним режимом. Ім’я
Валенси сьогодні знову на слуху, на жаль,
це пов’язано з гучним скандалом, що вже
далеко перетнув кордони Польщі.

Двадцять років тому «Солідарність»
зробила іншою Європу. Після переговорів
Валенси з представниками уряду Польщі,
історичного «Круглого столу» (1989 р.),
наслідком якого стала легалізація «Со-
лідарності» та інших профспілок, мирний
демонтаж влади польських комуністів. А
вже згодом відбулося падіння берлінської
стіни, оксамитова революція у Чехії, пере-
будова в СРСР. Національний герой,
Нобелівський лауреат премії миру, почес-
ний доктор більш як ста вищих навчальних
закладів світу, кавалер десятків державних
нагород Польщі і багатьох інших країн 65-
літній Лех Валенса переживає сьогодні не
світлі почуття в пам’ять двадцятих роковин
перемоги створеної ним профспілки, а гір-
коту розчарування й образи. Приводом до
цього стали минулорічні публікації праців-
ників Інституту національної пам’яті, в яких
стверджується, що Валенса був агентом
радянських спецслужб. Цей факт повторю-
ється в опублікованих цього року історич-
них розвідках    24-літнього дослідника того
ж інституту.

З ІСТОРІЇ ПРОФСПІЛОК
Профспілки у Польщі посідають особли-

ве місце серед громадських організацій та
об’єднань в основному саме через ту роль,
яку профорганізація «Солідарність» відігра-
ла у соціальних та політичних перетворен-
нях після 1980 року. Перші профспілки
з’явилися після отримання Польщею неза-
лежності 1918 року. Перед Другою світо-
вою війною тут нараховувалося вже сотні
різноманітних профспілкових організацій. У
післявоєнний період польські профспілки
перетворилися на частину тоталітарної
системи, очолювалися Центральною Ра-
дою професійних спілок.

Незалежна, непідконтрольна державі
профспілка «Солідарність» стала першою
незалежною профорганізацією у Східній
Європі (1980 р.). За рік-два вона пере-
творилася на масовий суспільний рух,
10-мільйонну профспілку, яка поклала
край тоталітарному режимові в Польщі.

Сьогодні у Польській Народній
Республіці два центральні профоб’єднання:
OPZZ (польське порозуміння професійних
спілок) з центральними органами у Варшаві,
та NSZZ «S» (незалежна самокерована
профспілка «Солідарність») з керівництвом
у Гданську. OPZZ об’єднує 3 млн. членів
профспілок (у тому числі 500 тис. пенсіоне-
рів). У «Солідарності» 900 тис. працівників.
Два профспілкові об’єднання входять до
Міжнародної організації праці. «Солідар-
ність» є також членом Європейської конфе-
дерації профспілок, Міжнародної організації
вільних профспілок. OPZZ та NSZZ «S» є
основними інститутами соціального діалогу
у Польщі, представляють польських праців-
ників у Тристоронній комісії (профспілки,

роботодавці, уряд) з економічних та соці-
альних питань.

Є також ціла низка невеликих профспі-
лок, таких як: «Незалежна самокерована
профспілка «Солідарність 80» (своєю
назвою посилається на зв’язок з тради-
ціями профспілок 80-х років). Є галузеві
об’єднання: Профспілка гірників Польщі,
Польська асоціація вчителів, Федерація
профспілок працівників залізниці, Націо-
нальна профспілка медсестер та акуше-
рок тощо. Особливу роль у профспілково-
му русі Польщі відіграють профспілки
індивідуальних фермерів, які захищають
інтереси сільського населення та сіль-
ськогосподарських виробників.

Як і профорганізації більшості європей-
ських країн, польські профспілки мають
політичні домовленості і зв’язки. OPZZ
тяжіє до соціал-демократичної партії, NSZZ
«S» — до правих політичних сил. Інші проф-
спілки також політично зорієнтовані чи
забарвлені. 

СОЛІДАРНІСТЬ
Кажуть, Леха Валенсу надихнув на

визвольно-профспілкову боротьбу сам
Павло II під час свого паломництва до
Польщі: «не лякайся і зміниться обличчя
цієї землі» (формальний привід до завору-
шень — підвищення цін на м’ясо у липні
1980 р.). Лех Валенса часто згадуватиме
пророчі слова: «Ми не мали тоді багато
сил. Спочатку лише десять людей разом зі
мною хотіли боротися за зміни життя 40
мільйонів. Це потім до нас приєдналися
мільйони». Як і багато поляків, Валенса
надзвичайно набожний, практично завж-
ди носив на собі зображення Діви Марії.
Виводячи незадоволених на вулицю, аби
запобігти провокаціям та насиллю, забо-
ронив вживання спиртного, колони мітин-
гувальників були прикрашені національ-
ними прапорами, зображенням Папи та
квітами. Він закликав до єдності у діях.
Його слова «Солідарність» не вдасться ні
поділити, ні знищити» майоріли на усіх
сторінках опозиційної преси. «Nie ma wol-
no ci bez Solidarno ci» (немає волі без солі-
дарності) вигукували разом з працівника-
ми Гданської судноверфі мільйони людей
по всій країні.

Та перше зіткнення з комуністичною вла-
дою (13 грудня 1981 р.) «Солідарність» про-
грала. Організація була оголошена поза
законом, а тисячі профспілкових діячів опи-
нилися у в’язниці. Проте уряду Войцеха
Ярузельського не вдалося загасити вогонь,
запалений робітниками у Гданську та Щеціні.
Країна потребувала економічних та суспіль-
них перетворень. Уряд пішов на поступки —
було реалізовано проект господарської
реформи, підготовлений за участю фахівців
від «Солідарності» ще 1981 року, щоправда,
дуже «обрізаний», — номенклатура не бажа-
ла втрачати таких основ соціалізму як цент-
ральне планування та влада партійного апа-
рату. Тимчасове економічне поліпшення
1982—1983 років змінилося введенням
воєнного стану, оголошенням поза законом
профспілки, придушенням робітничого руху,
репресіями та еміграцією найактивніших
профспілкових діячів.

Та гоніння лише підсилювали волю до
опору. Комуністи марно намагалися знай-
ти «національне порозуміння» у вигляді
створення Патріотичного руху національ-
ного відродження. Суспільство вимагало

легалізації опозиції. Без діалогу з «Со-
лідарністю» уряд Ярузельського не міг
розраховувати на західні кредити. До того
ж у середині вісімдесятих системна криза
уже охоплювала усі країни соціалістичного
табору, — вони виходили на шлях ринко-
вих реформ, звільняючи приватну влас-
ність та обмежуючи втручання держави.

«Революційних баламутів» із «Солідар-
ності» підтримував костьол. Більшість
польської еліти, «інженери людських душ»,
письменники, науковці і митці, під впливом
«Солідарності» від вдаваної лояльності
переходили до відкритої ворожості. Ре-
пресії, по суті, об’єднали суспільство
навколо профспілкового опору. З’яви-
лося альтернативне артистичне життя з
власними театрами і галереями, критика-
ми і нагородами, тисячі назв нелегальної
періодики. Цей феномен, невідомий в
інших комуністичних країнах, спричинив
делегітимізацію режиму та узаконення
опозиції. В особі профспілки «Солідар-
ність» влада натрапила на супротивника,
який умів себе організувати, мав програму
дій і авторитет.

Беззаперечний авторитет мав Лех
Валенса не лише як керівник оголошеної
поза законом багатомільйонної профспіл-
кової організації, а й як визнаний очільник
суспільного опору. Його позицію, також
міжнародну, надзвичайно підсилила наго-
рода Нобеля в 1983 році, а також демон-
страційна підтримка «Солідарності» та її
керівника Папою Павлом II під час палом-
ництв до Польщі в 1983 та в 1987 роках.
Харизма Валенси витримувала багатоліт-
ні атаки урядової пропаганди та в перед-
день річниці «Круглого столу» їй, воче-
видь, було завдано надто чутливого
удару.

СКАНДАЛ НАПЕРЕДОДНІ РІЧНИЦІ
«КРУГЛОГО СТОЛУ»

Його прості міцні слова додавали муж-
ності робітникам. Валенса був визнаним
лідером на барикадах. На жаль, не зміг
проявити себе таким у коридорах влади. У
президентському кріслі (став президен-
том Польщі 1990 р.) нажив собі багато
ворогів через свою нестримну вдачу,
особливо серед інтелектуалів, яких він
називав «яйцеголовими». Сам же про себе
говорив, що не витрачатиме час на читан-
ня книжок (освіту мав вісім класів). Коли
1995 року програв вибори Олександру
Квасневському з принизливим для себе
результатом, повернувся на своє колишнє
місце роботи — електрика на судноверфі.
Поляки не змогли простити Валенсі
«шокової терапії» економіки. До суспільної
діяльності повернувся у 2006 році, утво-
ривши Інститут Валенси.

Угорі списку ображених Валенсою —
брати Качинські. (Лех Качинський — нині
діючий президент Польщі, Ярослав
Качинський — лідер опозиційної консер-
вативної партії «Право і справедливість»,
колишній прем’єр-міністр країни). Ко-
лишні найближчі його сподвижники стали
найзапеклішими його ворогами (ще з 
90-х, коли Валенса вигнав їх через роз-
біжність політичних поглядів, а згодом
назвав у телеефірі президента Качинсь-
кого дурнем). Саме вони, як заявив
нещодавно прем’єр Польщі Дональд Туск
в контексті скандалу навколо минулого
Валенси, зробили політичне замовлення

на інтерпретацію історичної правди.
Скандал розгорівся минулого року ще

до виходу у світ книги «СБ і Лех Валенса.
Доповнення до біографії», яку написали
співробітники Інституту національної
пам’яті Славомир Ценцкевич та Петро
Гонтарчик. Книга широко анонсувалася у
пресі, у тому числі самим Л. Качинським.
Упродовж декількох днів увесь наклад
було розпродано. А цього року, у двадцяті
роковини «Круглого столу», вийшла книж-
ка 24-літнього історика Павла Зизака,
який у своїй магістерській роботі, присвя-
ченій Валенсі, «Лех Валенса — ідея та
історія», написав, опираючись на «конфі-
денційні джерела», що національна леген-
да крім того, що був спеціальним агентом
під кодовою назвою «Болек», залишив дів-
чину з позашлюбною дитиною. (У Леха
Валенси у шлюбі восьмеро дітей).

Дослідники виступили з тезою, що
Валенса у 70-ті протягом 8 років доносив
на своїх колег. Хоча немає жодного оригі-
нального документа, який би підтвердив
таке співробітництво. Валенса вважає, що
Інститут веде проти нього кампанію, під-
триману президентом Лехом Качинським,
про це свідчить хоча б той факт, що той
відзначив усіх працівників НПН орденом
«За мужність». Лють Валенси була вели-
кою та безсилою. У першому пориві він
заявив, що відмовиться від усіх звань та
регалій та виїде подалі з Польщі, якщо
ніхто не відповість за наклеп. Сьогодні
Валенса своїх кривдників має намір викли-
кати «до бар’єра» — притягнути до суду.

Дискусія щодо того, чи був Валенса
інформатором органів безпеки, насправ-
ді почалася не сьогодні. Декілька років
тому люстраційний суд дав негативну
відповідь. Валенса тоді отримав статус
потерпілого від комуністичного режиму.
Авторитетний історик Анджей Фрішке
вказує, що інформацію про співробіт-
ництво опозиційного вожака з його гони-
телями було сфальсифіковано самими
спецслужбами — для дискредитації Ва-
ленси перед товаришами: «Це була одна
з найбільших операцій Служби безпеки
ПНР. Усе робилося в атмосфері надзви-
чайної секретності, до роботи над зав-
данням було залучено спеціалістів з під-
робки документів». 

Усі крапки, як кажуть, розставить час.
Цікаво, що 60 відсотків поляків, за даними
нещодавнього опитування, заявили, що
не змінять своєї думки про провідну роль
Леха Валенси в поваленні комунізму,
навіть, якби він справді виявився агентом
СБ.

Слава СТАНІНА
(За матеріалами польських видань

Polityka, Gazeta Wyborcza, WPROST)

«Не лякайся і зміниться обличчя цієї землі»
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ЗОНА ВІДЧУЖЕННЯ: ДУХОВНО-КУЛЬТУРНА ТА ОЗДОРОВЧА АКТИВНІСТЬ СПІЛЧАН

Употребление зеленого
чая быстро улучшает фун-
кцию эндотелиальных кле-
ток, которые способствуют
правильному кровообраще-
нию и поддерживают рабо-
ту кровеносных сосудов.

Греческие ученые из Ме-
дицинской школы в Афинах
изучили влияние чая, кофеина
и горячей воды (как плацебо)
на сосуды через 30, 90 и 120
минут после питья. Кардио-
логи зафиксировали при упо-
треблении зеленого чая пико-
вое расширение артерий на
3,9% после 30 минут и актив-
ность эндотелия, регулятора
кровотока.

Благоприятное действие
рассмотренного вида чая при-
писывается флавоноидам и их
антиокислительным и анти-
канцерогенным свойствам,
выявленным также в крас-
ном вине и какао. Флаво-
ноиды в зеленом чае сильнее,
чем те, которые есть в составе
черного чая, практически не
имеющего антиоксидантов,
говорят врачи. По их предпо-
ложениям, если регулярно
пить зеленый чай по несколь-
ко раз в день, можно предот-
вратить сердечно-сосудис-
тые заболевания и уменьшить
риск смертности от недугов
сердца.

КОРИСНО ЗНАТИ

Еще раз о чае

В одній із невеличких
кімнат приміщення Чорно-
бильської об’єднаної органі-
зації профспілки ще довго
після офіційного завершен-
ня робочого дня, що триває
у зоні відчуження з 8 до 20
год., панує особлива атмос-
фера праці. Це учергове
зібралися учасники обра-
зотворчої студії, загалом 15
людей, щоб оволодівати
тонкощами живопису та
вдосконалювати уже набуті
художні навички та вміння.

— Студія — одна із філій
гуртка народно-прикладного
мистецтва, що діє при
Культурно-оздоровчому цент-
рі, який територіально знахо-
диться у Будинку культури м.
Чорнобиль, — пояснює його
керівник Леонід Однолько.
П’ять років він веде аматор-
ський гурток, що включає також
заняття з художньої вишивки,
виготовлення лубкових (народ-
них) виробів та інших витворів
людських рук. Але до навчаль-
но-мистецьких уроків у студії —
у нього непереборне тяжіння,
бо живопис — рідна стихія
Леоніда Андрійовича. Ще 1990
року він влаштувався на роботу
у зону відчуження художником-
оформлювачем, попервах,
наочної агітації різного призна-
чення, а згодом — і дитячого
табору, оздоровчої бази пра-
цівників Чорнобильської зони.
Почасти до його послуг звер-
тався тодішній профком НВО
«Прип’ять», а тепер не рідше і
Чорнобильська об’єднана
організація профспілки залучає
художника Чорнобиля до ство-
рення тематичних плакатів і
панно для різних профспілко-
вих заходів, написання транс-
парантів і лозунгів для колек-
тивних протестних акцій проф-
спілки, що проводилися…

Уже на першому році
свого «чорнобильського»
трудового стажу Леонід Од-
нолько став визнаним майст-
ром пензля у зоні відчужен-
ня. Його подарункові чорно-
бильські художні «автогра-
фи» прикрашають домівки і
кімнати гуртожитків багатьох
учасників ліквідації наслідків
аварії на ЧАЕС різних при-
зовних років. Щороку у квіт-
неві чорнобильські дні,      а
віднедавна і 14 грудня, у
День вшанування ліквідато-
рів, художник влаштовує
творчі виставки на теми жит-
тєдіяльності зони відчуження
у Національному музеї «Чор-
нобиль» у м. Києві. Його кар-
тини на ці ж мотиви експону-
валися у Швеції, Голландії,
Німеччині, Росії… І завжди
дорогим серцю, бентежним
для душі і відкритим для
щирих почуттів є публічний
показ його власних живопис-
них творів саме у Чорнобилі,
для працюючих тут, під час
державних і професійних
свят, особливо ж у День
Чорнобильської трагедії, 26
квітня, першотравневих свят
і в дні пам’яті — 9 травня… У
складі таких цільових картин-

них «галерей» неодмінно
демонструються кращі твори
підопічних його художньої
школи.

Поза зоною, у післявах-
товий період, «народний»
митець також не знає твор-
чого перепочинку. У київ-
ському клубі чорнобильських
переселенців «Земляки», що
на Троєщинському масиві у
Києві, він передає своє ху-
дожнє бачення навколиш-
нього світу, вміння відтвори-
ти його прекрасну мить дітям
працівників Чорнобиля — від
першого до випускного кла-
сів. І також регулярно вис-
тавляє «на люди» дитячі
твори у столиці України.

Розповідає член обра-
зотворчої студії, працівник
ДСНВП «Екоцентр», учас-
ник ЛНА на ЧАЕС з 1987
року Галина ГАРІНА:

— Якось моя приятелька,
працівник відділу кадрів по-
жежної частини, що у м.
Чорнобиль, Валя Анопрєєва
запросила мене подивитися
на її роботи з живопису.
Відтак і сама загорілася ба-
жанням щось таке ж гар-
несеньке намалювати, бо
змалку це дуже любила. Так
непомітно збігло два роки,
як я беру участь у гуртку.
Спочатку півроку «чаклува-
ла» над своєю першою кар-
тиною — калиновим кущем,
що розрісся біля однієї зі
спорожнілих чорнобильсь-

ких хат. Потім я цю роботу
відвезла до Києва і подару-
вала подрузі на день народ-
ження. Пізніше мої картини з
місцевими краєвидами
демонструвалися на наших
виставках. Зараз малюю літ-
ній пейзаж. Без поради,
допомоги Леоніда Андрійо-
вича, звісно, не обходиться.
Є у нього така характерна
риса — він обведе зором
полотно і підказує, що ось
тут потрібен невеличкий
штрих, а деінде — бракує
жирнішого мазка… Дивишся
тоді, малюнок поступово
перетворюється на живий,
стає об’ємнішим, вражає
природністю кольорів.

У мене ще є один творчий
помічник — син Ігор. Він уже
закінчив чотири класи школи
мистецтв у Києві. На моє про-
хання показував мені, як
треба штрихувати. А по-
справжньому я захопилася
живописом у нашій «чорно-
бильській» студії, під рукою
професійного майстра пенз-
ля Леоніда Однолька.

Коментар провідного
спеціаліста Чорнобильсь-
кої об’єднаної організації
Атомпрофспілки Геннадія
МИХАЙЛЮКА:

— Для організації і прове-
дення дозвілля працівників
зони відчуження ми тісно
співпрацюємо з Культурно-
оздоровчим центром 
м. Чорнобиля, який очолює

Тамара Борисенко. Зауважу,
що чотири роки тому тут
двома великими фізкультур-
но-оздоровчими комплекса-
ми опікувалася наша проф-
спілка, затим вони були пере-
дані в управління ДП
«Чорнобиль-сервіс». Але діло-
вий зв’язок у цьому культур-
но-оздоровчому сегменті
потрібної для працівників
зони відчуження роботи не
переривається. Тут ми, най-
перше, спираємося   на вели-
ких ентузіастів своєї справи
Віктора Мефодійо-вича
Шилька та Гвоздьова
Олександра Борисовича, які з
1987 року безпосередньо у
зоні відчуження проводять
фізкультурно-спортивну й оз-
доровчу діяльність. Ними під-
готовлено дуже багато ко-
манд з футболу, волейболу,
тенісу, інших видів спорту для
змагань, що проходять під егі-
дою профспілки. Так, збірна
команда ветеранів з футзалу
виборювала першість у «зон-
ному» турнірі серед своїх
колег, а наші тенісисти, не так
давно, здобули перемогу у
Спартакіаді Атомпрофспілки.
Хорошу підготовку у таких
змаганнях показують чорно-
бильські шахісти. Взагалі, що
дуже важливо, фізкультурно-
спортивним заняттям у зоні
відчуження притаманна масо-
вість. Зали «здоров’я» відвіду-
ють не лише працівники під-
приємств, підпорядкованих
МНС України, а й з інших під-
розділів. До того ж, завбачте,
є тренажерні приміщення для
чоловіків і для жінок.

Прикро, що державне
підприємство, яке нині відає
цими комплексами, через
брак коштів, практично не
підтримує їхню належну
діяльність. Тут уже не прига-
дують, коли востаннє купува-
лися спортивна форма, м’ячі,
постачалися інші витратні
матеріа-ли. Тому «зонна»
профспілка днями прийняла
рішення надати чималу гро-
шову допомогу для придбан-
ня спортивного одягу збір-
ним волейбольним і баскет-
больним командам, а також
футбольних м’ячів, настіль-
ного тенісу. Щоб учасники

цих спортивних колективів
мали змогу тренуватися й
успішно виступати на внут-
рішніх змаганнях і в спарта-
кіадах Атомпрофспілки.

У народі вірно кажуть: «У
здоровому тілі — здоровий
дух». Немало працівників зо-
ни відчуження гармонійно
поєднують фізичні заняття з
духовними уподобаннями. У
вільні від роботи години де-
сятки працівників відвідують
вокальний гурток, влаштову-
ють до різних урочистих дат і
подій концерти, пісенні кон-
курси, інші розваги. Пе-
реважно жінки з любов’ю
займаються народною ви-
шивкою, їхню майстерність
можна оцінити на постійно
діючій виставці у Будинку
культури Чорнобиля — це
рушники, серветки. Ці роботи
наших умільців, а також кар-
тини місцевих аматорів, що є
центральним експонатом та-
кої виставки, засвідчують про
неабиякі потенційні обдару-
вання працівників, їхню
заповзятливість і старанність
при виконанні своїх творчих
ро-біт. Ми як профспілка
спільно з Леонідом
Однольком і Та-марою
Борисенко підтримуємо наші
таланти, заохочуємо їх за під-
сумками виставок. Зі свого
боку ми забезпечуємо худож-
ників-аматорів фарбами,
необхідною спеціальною
літературою, допомагаємо з
розташуванням стендів, об-
лаштуванням виставок в ін-
ших адмінприміщеннях зони
відчуження.

— Повірте, що з кожною
новою експозицією, а це
робиться регулярно, — заува-
жує Геннадій Олександрович,
— дуже втішаюся тим, що
аматорські художні роботи
стають дедалі досконалішими
за змістом і формою. Але най-
більшу радість отримую від
того, що бачу, як уже на дру-
гий план наших майстрів
пензля, вахтових працівників
зони відчуження, відходить
моторошна тема Чорнобиля,
песимізм і віктимізація траге-
дії — поступаючись світлим
живописним образам при-
родного і людського середо-
вища, що оточує сьогодні нас.
За трагедією завжди йде від-
родження, за нинішнім кризо-
вим спадом — підйом.

Фотоінформація
Миколи ВАРЧИНОГО

На знімках: робоча тиша у
художньому гуртку — на хви-
линку фотооб’єктив кореспон-
дента «АУ» відволік від своїх
учнів Леоніда ОДНОЛЬКА, а
потім зафіксував його з
Валентиною АНОПРЄЄВОЮ;
Галина ГАРІНА та інженер-
програміст Володимир КАЛ-
ЧАН зосереджено працювали
над своїми творіннями; дві із
аматорських картин — уже
напівдорозі до чергової вис-
тавки.

ФІЛОСОФІЯ ВІЛЬНОГО ЧАСУ У ЧОРНОБИЛІ,ФІЛОСОФІЯ ВІЛЬНОГО ЧАСУ У ЧОРНОБИЛІ,
або За трагедією завжди йде відродження, за нинішнім  кризовим спадом — підйом

В первой и начале второй
декады июля в Полтаве прохо-
дил чемпионат Украины по
вольной борьбе, который так-
же был отборочным на чем-
пионат мира. От ДЮСШ
спортивно-оздоровительного
комплекса ОП ЗАЭС в нем
приняли участие два спортс-
мена: мастер спорта Украины
Егор Синицын и кандидат в
мастера спорта Алена Нечай.
В результате у каждого — пя-
тое место. Но если для Алены
Нечай, по словам их тренера
Виктора Дибровы, на данном
этапе ее спортивного роста —
это хороший результат, то
более опытный и титулован-
ный Егор Синицын реально
мог претендовать на призо-
вое место не ниже второго.

22-летний борец из Энер-
годара выиграл четыре встре-
чи. Но в схватке за выход в
финал уступил сопернику —
бронзовому призеру Пекинс-
кой олимпиады Тарасу Дань-
ко из Киева. А поединок за
третье место проиграл чем-
пиону мира Эльдару Мансы-
рову из Харькова. Как видим,
говорит тренер спортсмена,
Егору не очень повезло в же-
ребьевке, но при таком сопер-
ничестве он положительно
оценивает выступления свое-
го воспитанника. Четыре 
встречи, в которых спортсмен
вышел победителем, он выи-
грал у мастеров спорта меж-
дународного класса, призе-
ров чемпионатов Европы и
мира.

На этом чемпионате Егор
Синицын выступал в составе
сборной Запорожской обла-
сти — и внес свой вклад в
ее результат. Сборная заняла
1-е общекомандное место —
впервые за последние лет
двадцать.

Хочется отметить, что се-
годня Егор Синицын — в ос-
новном составе сборной
Украины. Он — чемпион Ук-
раины среди юношей и мо-
лодежи, победитель Кубка
Украины среди взрослых,
бронзовый призер молодеж-
ного чемпионата Европы, а на
чемпионате мира среди моло-
дежи в 2007 году был на пятом
месте.

Ирина РОМАНОВА

ВИХОВАНЦІ
«АТОМНИХ» ДЮСШ

…И помог победить
сборной области


